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2–3 października 2019 r.
Katowice

XVII samorządowe forum  
kapItału I fInansów

Najważniejsze spotkanie liderów świata  
samorządu, biznesu, nauki i polityki

• 2 dni spotkań i debat
• 65 paneli  
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patronat honorowy

organizator współgospodarz

partner gali inwestorów samorządowych

partner rankingu „wykorzystanie środków unijnych 2019”partner świąteczny samorządowego forum kapitału i finansów
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partner generalny kongresu skarbników partnerzy konferencji miasto przyszłości

partner merytoryczny konferencji ppp szansą na szybszy rozwój jst

partner merytoryczny panelu e-samorząd wyzwania dla audytorów partner merytoryczny konferencji audyt wewnętrzny w jst
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partnerzy forum
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partnerzy forum
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partnerzy forum
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patronat medialny

patronat środowiskowy
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2 października 2019 r.  

DZIEŃ I – 2 paźDZIErnIka
  9.00–10.00 REJESTRACJA UCZESTNIKÓW

10.00–10.15 OTWARCIE FORUM / POWITANIE UCZESTNIKÓW

10.15–11.00 VIp SpEakEr – pIotr uSZok

11.00–12.00 SESJa pLEnarna – BuDoWanIE MarkI MIaSt poprZEZ kuLturĘ 

12.00–12.30 przerwa kawowa

konFErEnCJE
CZaS 

trWanIa
kongrES SkarBnIkóW  

poLSkICh SaMorZąDóW ZJaZD SEkrEtarZy ForuM  
prZEWoDnICZąCyCh raD

Sala 21–23 Sala 8 Sala 7

12.30–14.00 I panel Czy JST są zobowiązane do raportowania schematów 
podatkowych? Potencjalne obszary raportowania i krąg 
podmiotów zobowiązanych do raportowania

10 lat ustawy o pracownikach 
samorządowych  
– czas na zmiany

RODO a obowiązkowa transmisja obrad. 
Kontrole zgodności z RODO

14.00–14.45 Przerwa obiadowa

14.45–16.15 II panel Finansowanie inwestycji samorządowych  
ze środków zewnętrznych

Nowoczesny urząd.  
Narzędzia wspierające 
funkcjonowanie  
na stanowiskach pracy

Praktyczne funkcjonowanie Komisji skarg, 
wniosków i petycji

16.15–16.30 Przerwa kawowa

16.30–17.30 III panel Rola Prokuratorii Generalnej w zawieraniu ugód  
w regulacjach projektu nowej ustawy o zamówieniach 
publicznych

Problemy miast wynikające 
ze zniesienia właściwości 
miejscowej w sprawie realizacji 
zadań z zakresu rejestracji 
stanu cywilnego

Raport o stanie JST oraz wotum zaufania 

17.30–18.00 Przerwa  kawowa

18.00–20:00 Przerwa techniczna

20:00–24.00 gaLa InWEStoróW SaMorZąDoWyCh / konCErt ZESpołu DE Mono
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2 października 2019 r.  

DZIEŃ I – 2 paźDZIErnIka
  9.00–10.00 REJESTRACJA UCZESTNIKÓW

10.00–10.15 OTWARCIE FORUM / POWITANIE UCZESTNIKÓW

10.15–11.00 VIp SpEakEr – pIotr uSZok

11.00–12.00 SESJa pLEnarna – BuDoWanIE MarkI MIaSt poprZEZ kuLturĘ

12.00–12.30 przerwa kawowa

konFErEnCJE
CZaS 

trWanIa MIaSto prZySZłośCI SpółkI koMunaLnE goSpoDarka  
koMunaLna

ośWIata I kuLtura  
W SaMorZąDZIE

Sala Balowa C Sala 9 Sala 6 Sala 2

12.30–14.00 I panel Internet rzeczy w służbie  
smart city

Rekompensata publicznoprawna.  
Forma organizowania i finansowania zadań 
komunalnych

Gospodarka odpadami 
komunalnymi. Nowe 
technologie i procesy.  
Energia z odpadów 

Organizacja oświaty  
a ingerencja  
w kompetencje 
samorządów

14.00–14.45 Przerwa obiadowa

14.45–16.15 II panel Miejskie strategie rozwoju „smart 
city” – czy są tworzone, a jeśli tak 
czy są wykorzystywane i w jakim 
zakresie?

Finansowanie proekologicznych inwestycji 
w transporcie publicznym (infrastruktura 
i tabor) z wykorzystaniem leasingu 
i/lub obligacji przychodowych

Ryzyko nieosiągnięcia poziomu 
recyklingu i przygotowania 
do ponownego użycia frakcji 
odpadów komunalnych

Innowacje w edukacji

16.15–16.30 Przerwa kawowa

16.30–17.30 III panel Zarządzanie mieszkaniowym 
zasobem komunalnym. 
Inwestycje mieszkaniowe

Wykorzystanie środków Programu 
Infrastruktura i Środowisko  
na przedsięwzięcia z zakresu ochrony  
klimatu w przedsięwzięciach  
rewitalizacyjnych

Finansowanie rozbudowy 
i modernizacji systemu 
odwodnienia miasta. 

Samorządy, które 
stawiają na sport, 
wygrywają dwa razy

17.30–18.00 Przerwa  kawowa

18.00–20.00 Przerwa techniczna

20.00–24.00 gaLa InWEStoróW SaMorZąDoWyCh / konCErt ZESpołu DE Mono
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2 października 2019 r.  

DZIEŃ I – 2 paźDZIErnIka
  9.00–10.00 REJESTRACJA UCZESTNIKÓW

10.00–10.15 OTWARCIE FORUM / POWITANIE UCZESTNIKÓW

10.15–11.00 VIp SpEakEr – pIotr uSZok

11.00–12.00 SESJa pLEnarna – BuDoWanIE MarkI MIaSt poprZEZ kuLturĘ 

12.00–12.30 przerwa kawowa

konFErEnCJE

CZaS 
trWanIa

auDyt  
WEWnĘtrZny

głoS gMIn  
WIEJSkICh

oChrona ZDroWIa 
I poLItyka SEnIoraLna

ppp SZanSą na SZyBSZy  
roZWóJ JSt

Sala 4 Sala 3 Sala 1 Sala 10

12.30–14.00 I panel Kontrola zarządcza  
– doświadczenia 10 lat 
funkcjonowania

Najważniejsi są ludzie. Jak lokalne 
inicjatywy zmieniają oblicze wsi

Czy szpitale powinny być 
w rękach samorządów?

12.30–14.00 

PPP szansą na szybszy rozwój JST i lepszą 
realizację usług oraz inwestycji publicznych

14.00–14.45 Przerwa obiadowa

14.45–16.15 II panel E-samorząd 
wyzwaniem  
dla audytorów

Gmina samowystarczalna 
energetycznie. Odnawialne źródła 
energii i klastry energii  
– realna szansa czy mit?

Programy profilaktyczne  
wdrażane w JST

14.45–15.35

Poprawa efektywności energetycznej budynków 
użyteczności publicznej i zarządzanie energią w PPP

16.15–16.30 Przerwa kawowa

16.30–17.30 III panel Procedury audytu 
wewnętrznego 
– czy mamy co 
usprawniać?

Jak walczymy o czyste powietrze? 
Czy rządowy program może 
skutecznie rozwiązać problem 
smogu?

15.45–16.35

Usługi komunalne w formule PPP  
dla poprawy jakości środowiska naturalnego

16.45–17.30 

Samorządowe inwestycje drogowe  
w formule PPP

17.30–18.00 Przerwa  kawowa

18.00–20.00 Przerwa techniczna

20.00–24.00 gaLa InWEStoróW SaMorZąDoWyCh / konCErt ZESpołu DE Mono
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3 października 2019 r.  

DZIEŃ II – 3 paźDZIErnIka
9.30–10.30 SESJa pLEnarna – konSEkWEnCJE ZMIan W uStaWaCh poDatkoWyCh DLa FInanSóW SaMorZąDoWyCh  

oraZ FInanSoWE SkutkI rEForMy ośWIaty

10.30–11.30 SESJa pLEnarna – noWoCZESnE tEChnoLogIE W SaMorZąDZIE tErytorIaLnyM

11.30–11.45 Przerwa kawowa

CZaS 
trWanIa

kongrES SkarBnIkóW  
poLSkICh SaMorZąDóW ZJaZD SEkrEtarZy ForuM  

prZEWoDnICZąCyCh raD

KONFERENCJE

Sala 21–23 Sala 8 Sala 7

11.45–13.15 I panel Finansowanie zadań i innych 
przedsięwzięć przez JST

Nowoczesne narzędzia do obsługi 
interesantów i komunikacja  
z mieszkańcami

Głosowanie elektroniczne, wspólne posiedzenia 
komisji oraz sposób tworzenia protokołów 

13.15–13.30 Przerwa kawowa

13.30–15.00 II panel Zmiany w zakresie limitacji zadłużenia Szybkość informacji o zmieniających się 
przepisach a dostosowanie urzędów 
do nowych zadań

Uchwała w sprawie inicjatywy obywatelskiej  
– pierwsze doświadczenia

15.00–15.15 Przerwa kawowa

15.15–16.15 III panel Brak rekompensowania wzrostu 
kosztów zadań zleconych przez budżet 
państwa

Problemy z przekształceniem prawa 
użytkowania wieczystego gruntów  
w prawo własności  

Indywidualne uprawnienia kontrolne radnych 
a uprawnienia komisji rewizyjnej

16.15–17.15 Przerwa obiadowa
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3 października 2019 r.  

DZIEŃ II – 3 paźDZIErnIka
9.30–10.30 SESJa pLEnarna – konSEkWEnCJE ZMIan W uStaWaCh poDatkoWyCh DLa FInanSóW SaMorZąDoWyCh  

oraZ FInanSoWE SkutkI rEForMy ośWIaty

10.30–11.30 SESJa pLEnarna – noWoCZESnE tEChnoLogIE W SaMorZąDZIE tErytorIaLnyM

11.30–11.45 Przerwa kawowa

CZaS 
trWanIa MIaSto prZySZłośCI SpółkI koMunaLnE goSpoDarka  

koMunaLna
ośWIata I kuLtura  

W SaMorZąDZIE

KONFERENCJE

Sala balowa C Sala 9 Sala 6 Sala 2

11.45–13.15 I panel Inwestycje w efektywność 
energetyczną – czy to się 
opłaca?

Koncentracja aktywów  
(fuzje spółek komunalnych) w celu 
poprawy  
zdolności finansowych sektora 
komunalnego w miastach  
– formy i metody

Adaptacja miasta do zmian 
klimatu

Małe muzea, niewielkie 
eventy. Fundusz miejski  
na zakup muzealiów

13.15–13.30 Przerwa kawowa

13.30–15.00 II panel W jakim kierunku zmierza 
rozwój polityki mobilności  
w polskich miastach?

13.30–14.30 Transport – drogi, komunikacja, 
zarządzanie ruchem

Rozliczenie VAT poprzez 
instytucje kultury

Rady nadzorcze spółek komunalnych 
– kto, kiedy i na jakich warunkach może 
uczestniczyć w radach nadzorczych 
spółek? Wynagrodzenia członków 
organów spółek komunalnych 

15.00–15.15 Przerwa kawowa

15.15–16.15 III panel Samorządowe próby walki  
ze smogiem

Zieleń miejska, ochrona  
przyrody. Mała architektura

Zmiany w zasadach 
finansowania oświaty

16.15–17.15 Przerwa obiadowa
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3 października 2019 r.  

DZIEŃ II – 3 paźDZIErnIka
9.30–10.30 SESJa pLEnarna – konSEkWEnCJE ZMIan W uStaWaCh poDatkoWyCh DLa FInanSóW SaMorZąDoWyCh  

oraZ FInanSoWE SkutkI rEForMy ośWIaty

10.30–11.30 SESJa pLEnarna – noWoCZESnE tEChnoLogIE W SaMorZąDZIE tErytorIaLnyM

11.30–11.45 Przerwa kawowa

CZaS 
trWanIa

auDyt  
WEWnĘtrZny 

głoS gMIn  
WIEJSkICh

oChrona  
ZDroWIa 

I poLItyka  
SEnIoraLna

KONFERENCJE

Sala 4 Sala 3 Sala 1

11.45–13.15 I panel Prowadzenie audytu w JST 
– wymiana doświadczeń

Jak tanio budować  
i remontować drogi lokalne?

Nowoczesne technologie jako element wsparcia 
w opiece nad seniorami

13.15–13.30 Przerwa kawowa

13.30–15.00 II panel Audyt projektów 
europejskich.  
Główne ryzyka  
powodujące utratę 
środków

Planowanie przestrzenne na wsi.  
Czy proponowane zmiany zatrzymają chaos 
urbanistyczny?

Gmina przyjazna seniorom

15.00–15.15 Przerwa kawowa

15.15–16.15 III panel Przeciwdziałanie 
nadużyciom  
w samorządach

Nowelizacja ustawy  
o obrocie ziemią rolną

Cohousing i rozwiązania wielopokoleniowe nie tylko  
dla seniorów

16.15–17.15 Przerwa obiadowa
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SeSja inauguracyjna / vip Speaker

10:00–10:15 – inauguracja 

10:15–11:00 – vip speaker – piotr  czesław uszok 

 
piotr  czesław uszok
Urodził się 9 października 1955 r. w Mikołowie. Dzieciństwo 
spędził w Katowicach. W roku 1975 rozpoczął studia na 
Wydziale Elektrotechniki, Automatyki i Elektroniki Akademii 
Górniczo-Hutniczej w Krakowie. Po ukończeniu studiów w roku 
1980 r. rozpoczął pracę w KWK Murcki w Katowicach. W kopalni 
pracował do roku 1994, pełniąc funkcje kierownicze. 

W roku 1990 został radnym Katowic, a następnie w 1994 
wiceprezydentem miasta. W roku 1998 został wybrany 
prezydentem Katowic, funkcję tę pełnił nieprzerwanie do 2014 
r. Pełnił również funkcję prezesa Związku Miast Polskich, 
a następnie prezesa  zarządu Unii Metropolii Polskich. W latach 
2003–2011 był współprzewodniczącym Komisji Wspólnej Rządu 
i Samorządu Terytorialnego. 

Jako prezydent miasta zrealizował wiele projektów rozwojowych, 
między innymi kompleksową przebudowę systemu 
infrastruktury podziemnej i drogowej, w tym Drogową Trasę 
Średnicową.

Największym projektem była rewitalizacja terenów po 
zamkniętej, Kopalni Węgla Kamiennego „Katowice”, 
gdzie powstały obiekty Międzynarodowego Centrum 
Kongresowego, Narodowej Orkiestry Symfonicznej 
Polskiego Radia oraz Muzeum Śląskiego. W czasie 
jego prezydentury przebudowano centrum miasta.
Obecnie pracuje w sektorze prywatnym i odpowiada za 
rewitalizację terenów poprzemysłowych o powierzchni 
45 ha. 

Za działalność samorządową został odznaczony 
Krzyżem Kawalerskim Orderu Odrodzenia Polski, 
Krzyżem Oficerskim Orderu Odrodzenia Polski oraz 
Krzyżem Komandorskim Orderu Odrodzenia Polski.

2 
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ni
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miasto współgospodarz

SeSja plenarna

sala audytoryjna 

11:00–12:00

budowanie marki poprzez kulturę

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 

michał basiński – Spółka Synergia 
marcin krupa – Prezydent Katowic 
piotr uszok – były Prezydent Katowic
arkadiusz wiśniewski – Prezydent Opola 
krzysztof Żuk – Prezydent Lublina

moderator: 
janusz król – Redaktor Naczelny Pisma Samorządu Terytorialnego 
WSPÓLNOTA

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.
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SeSja plenarna

miasto współgospodarz

3 paŹdziernika 

sala audytoryjna

09.30–10.30 

konsekwencje zmian w ustawach podatkowych  
dla Finansów samorządowych oraz Finansowe skutki 
reFormy oświaty

•  Jak zmiany ustawowe uszczuplające dochody JST wpłyną 
na możliwość realizacji inwestycji i innych zadań? 

•  Jakie programy oszczędnościowe i w jakich obszarach będą 
konieczne do wdrożenia, aby utrzymać zdolności rozwojowe 
miast, gmin i powiatów? 

•  W jakim stopniu planowany wzrost gospodarczy zrekompensuje 
straty w dochodach JST? Inne możliwości zredukowania utraty 
dochodów

•  Czy obecne źródła dochodów JST zapewniają im bezpieczeństwo 
finansowe – postulaty pod adresem rządu i parlamentu

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 

michał borowski – Partner, CRIDO 
zygmunt Frankiewicz – Prezes Związku Miast Polskich, 
Prezydent Gliwic
mariusz gołaszewski – Prezes Zarządu, Aesco Group Sp. z o.o. 
krzysztof iwaniuk – Przewodniczący Związku Gmin Wiejskich RP, 
Wójt Gminy Terespol
artur tusiński – Prezes Zarządu Unii Miasteczek Polskich, Burmistrz 
Podkowy Leśnej 
ludwik węgrzyn – ekspert Związku Powiatów Polskich, członek 
Prezydium Europejskiego Komitetu Regionów 

moderator: 
zdzisław majewski – Zastępca Redaktora Naczelnego Pisma 
Samorządu Terytorialnego Wspólnota, Municipium S.A.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

* Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNErzy mErytoryczNi
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SeSja plenarna

3 paŹdziernika 

sala audytoryjna 

10:30–11:30 

nowoczesne technologie w samorządzie terytorialnym 

•  Płatności bezgotówkowe wzmacniają wizerunek instytucji urzędu 
jako instytucji nowoczesnej i przyjaznej mieszkańcom oraz 
reagującej na ich potrzeby

•  Sztuczna inteligencja – co to praktycznie może oznaczać 
dla samorządów

•  Zastosowanie nowoczesnych technologii w ramach optymalizacji 
kosztów i procesów. Co nas czeka?

•  Bezpieczeństwo przetwarzania danych w chmurze z perspektywy 
ubezpieczyciela

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 

dariusz gołębiewski – Wiceprezes Zarządu, PZU LAB
paweł jabłoński – Doradca Prezesa Rady Ministrów
michał jaworski – Dyrektor ds. Strategii Technologicznej, Microsoft 
radosław świerczyński – Dyrektor Sprzedaży, Operator Chmury 
Krajowej (OChK)
zbigniew wiśniewski – Wiceprezes Zarządu, Fundacja Polska 
Bezgotówkowa

moderator: 
janusz król – Redaktor Naczelny Pisma Samorządu Terytorialnego 
WSPÓLNOTA

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

miasto współgospodarz partNErzy mErytoryczNi

www.samorzadoweforum.pl
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kOngreS SkarBnikÓW pOlSkicH SaMOrZĄDÓW
2 

pa
źd

zi
er

ni
ka

miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
michał borowski – partner, CRIDO  
michał kostrzewa – radca prawny w Dziale Prawa Podatkowego, Dr Krystian Ziemski & 
Partners Kancelaria Prawna Sp.k. 
dr sławomir owczarczuk – doradca podatkowy, adiunkt Wydział Prawa i Administracji 
Uniwersytet Śląski
aleksandra wilczak-grzesik – Kierownik Działu Klienta Instytucjonalnego, ERIF Biuro 
Informacji Gospodarczej S.A. 

moderator: 
barbara sajnaj – Skarbnik Poznania

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 21–23

12.30–14.00

powitanie gości i otwarcie kongresu skarbników polskich samorządów
Edyta Szymczak, Prezes Zarządu ERIF Biuro Informacji Gospodarczej S.A.
„koalicja odpowiedzialnych miast – płacenie ma znaczenie”
Aleksandra Wilczak-Grzesik, Kierownik Działu Klienta Instytucjonalnego, ERIF 
Biuro Informacji Gospodarczej S.A.

czy jst są zobowiązane do raportowania schematów podatkowych?

•  Czy występują potencjalne obszary raportowania w obszarze podatków CIT, PIT 
•  Specyfika raportowania w obszarze podatku VAT
•  Krąg i kolejność  podmiotów zobowiązanych do raportowania 
•  Czy JST są obowiązane posiadać procedury wewnętrzne dotyczące schematów 

podatkowych?
•  Założenia i konstrukcja procedur

partNErzy mErytoryczNi

partNEr gENEralNy KoNgrEsu sKarbNiKów



21www.samorzadoweforum.pl

kOngreS SkarBnikÓW pOlSkicH SaMOrZĄDÓW

2 
pa

źd
zi

er
ni

ka

miasto współgospodarz

sala nr 21–23

14.45–16.15

Finansowanie inwestycji samorządowych ze środków zewnętrznych

•  Jak zmiany w podatku PIT, podwyżki  kosztów energii elektrycznej oraz wzrost kosztów 
finansowania  oświaty wpłynie na nadwyżkę operacyjną w JST?

•  Czy  istnieje zagrożenie ograniczenia inwestycji samorządowych i możliwości ich 
finansowania, czy w tym zakresie należy się liczyć z trwałym, czy przejściowym trendem?

•  Finansowanie przez zielone obligacje

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
mariusz chojnacki – Dyrektor Departamentu Sektora Publicznego, Santander Bank Polska S.A. 
mariusz gołaszewski – Prezes Zarządu, Aesco Group Sp. z o.o.
dariusz mejszutowicz – Wicedyrektor Działu Rynku Pierwotnego, Giełda Papierów 
Wartościowych w Warszawie 
marcin wiśniewski – adiunkt w Katedrze Polityki Pieniężnej i rynków finansowych, 
Uniwersytet Ekonomiczny w Poznaniu
małgorzata zielińska – Dyrektor Departamentu Sektora Publicznego, DNB Bank Polska S.A.

moderator: 
piotr tomaszewski – Skarbnik Bydgoszczy

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNErzy mErytoryczNi

partNEr gENEralNy KoNgrEsu sKarbNiKów
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
bogdan artymowicz – Dyrektor Departamentu Prawnego, Urząd Zamówień Publicznych
mariusz haładyj – Prezes Prokuratorii Generalnej, Urząd Prokuratorii Generalnej 
Rzeczypospolitej Polskiej
stanisława kozłowska – Skarbnik Białegostoku
stanisław lipiński – Skarbnik Szczecina

moderator: 
konrad różowicz – prawnik, Dr Krystian Ziemski & Partners Kancelaria Prawna Sp. k.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 21–23

16.30–17.30

rola prokuratorii generalnej w zawieraniu ugód w regulacjach projektu nowej 
ustawy o zamówieniach publicznych

•  Modele ugodowego rozwiązywania sporów z zakresu zamówień publicznych 
przy współpracy z Prokuratorią Generalną: 
a)  pomoc Prokuratorii w negocjowaniu ugody bądź zaopiniowanie projektu 

ugody wynegocjowanej przez sam podmiot, 
b)  Prokuratoria jako doradca prawny w procesie zasadności zawarcia ugody 

oraz konsultant wspomagający proces negocjacyjny 
•  Sąd Polubowny jako platforma polubownego rozwiązywania sporów przy 

Prokuratorii, zasady prowadzenia mediacji  i koncyliacji obecnie i po wejściu  
w  życie przepisów nowego prawa zamówień publicznych

•  Warunki zawarcia ugody przez podmiot publiczny 
•  Nowe zadania Prezesa UZP

partNErzy mErytoryczNi

partNEr gENEralNy KoNgrEsu sKarbNiKów
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sala nr 21–23

11.45–13.15

Finansowanie zadań i innych przedsięwzięć przez jst

•  Otoczenie prawne dla finansowania zadań i innych przedsięwzięć przez JST: kilka słów 
komentarza o nowych wymogach dotyczących emisji obligacji od 1 lipca 2019 r. oraz 
o pracach legislacyjnych dotyczących nowego prawa zamówień publicznych

•  Czy dostępne instrumenty prawne pozwalają z optymizmem patrzeć na możliwości 
sfinansowania inwestycji infrastrukturalnych po ograniczeniu/wyczerpaniu się środków 
z UE?

•  Czy miasta są gotowe na zielone finansowanie, zielone obligacje? Prawne aspekty 
wykonywania i finansowania zadań własnych przez JST w nowych obszarach. Możliwości  
finansowania zielonych obligacji środkami zwrotnymi

•  Kwalifikowalność VAT w projektach. Sprzeczne stanowiska organów podatkowych.
•  Najbliższe zmiany w przepisach prawa i ich wpływ na finasowanie zadań JST w aspekcie 

konstruowania budżetów na 2020 i Wieloletnich Prognoz Finansowych 

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
teresa blacharska – Skarbnik Gdańska
arkadiusz grabalski – Kancelaria Grabalski, Kempiński i Wspólnicy sp.k.
stanisław lipiński – Skarbnik Szczecina
łukasz padoł – Oficer kredytowy, Europejski Bank Inwestycyjny
joanna rudzka – doradca podatkowy, Kancelaria Doradcy Podatkowego Joanna Rudzka
augustyn wróbel – LL.M., adwokat, starszy prawnik w kancelarii WKB Wierciński 
Kwieciński Baehr sp.k

moderator: 
danuta lange – Skarbnik Katowic

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNErzy mErytoryczNi

partNEr gENEralNy KoNgrEsu sKarbNiKów
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lucyna hanus – Wiceprzewodnicząca KR RIO, prezes RIO Wrocław 
krzysztof mączkowski – Skarbnik Łodzi
wojciech ostrowski – Skarbnik Płocka
mariusz siwoń – Prezes Audit Consulting Municipal Sp. z.o.o, wspólnik w Siwoń Bański 
Kancelaria Prawna Sp. jawna 
piotr tomaszewski – Skarbnik Bydgoszczy

moderator: 
mariusz gołaszewski – Prezes Zarządu, Aesco Group Sp. z o.o.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 21–23

13.30–15.00

zmiany w zakresie limitacji zadłużenia

•  Nowe zasady obliczania wskaźnika zadłużenia samorządów i ich wpływ na 
możliwość wykorzystania środków z UE w obecnej i przyszłej perspektywie

•  Możliwości aktywnego zarządzania długiem z wykorzystaniem restrukturyzacji 
zadłużenia. Wykorzystanie środków z UE w obecnej i przyszłej perspektywie

•  Wpływ  ujmowania niestandardowych instrumentów we wskaźniku limitującym 
dług na przyjmowane montaże finansowe realizacji inwestycji

•  Propozycje samorządów w zakresie dalszych koniecznych zmian w obszarze 
limitacji zadłużenia

•  Gminy z problemami finansowymi: plusy i mankamenty procedur naprawczych

partNErzy mErytoryczNi

partNEr gENEralNy KoNgrEsu sKarbNiKów
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sala nr 21–23

15.15–16.15

brak rekompensowania wzrostu kosztów zadań zleconych przez budżet państwa

•  Możliwości ujawnienia w sprawozdawczości budżetowej dopłat do realizacji zadań 
zleconych

•  Ocena przyjętych przez Ministerstwo Finansów zasad związanych z naliczaniem dotacji 
na realizację zadań w zakresie spraw obywatelskich i USC

•  Sprawy sądowe w zakresie: żądania zwrotu przez wojewodów części udzielonej dotacji 
oraz rekompensaty poniesionych przez samorząd dodatkowych wydatków

•  Zagrożenie wszczęciem procedury odpowiedzialności za naruszenie dyscypliny finansów 
publicznych wynikających ze sporów w zakresie spraw finansowania zadań zleconych

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
edyta maruda – Skarbnik Terespola
ewa szeluga – Skarbnik Ciechanowa
irena szumlak – Skarbnik Lublina

moderator: 
krzysztof mączkowski – Skarbnik Łodzi

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNEr gENEralNy KoNgrEsu sKarbNiKów
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
dr hab. jarosław czerw – Sekretarz Gminy Gościeradów, Urząd Gminy Gościeradów 
dr dorota Fleszer – Instytut Nauk Prawnych Wyższej Szkoły Humanitas w Sosnowcu 
magdalena pociecha – Audytor wewnętrzny, Urząd Miasta Lublin 
janusz waląg – Sekretarz Miasta Katowice
marcin wojdat – Sekretarz m.st. Warszawy, UM Warszawa 

moderator: 
dr hab. stefan płażek – adwokat 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 8

12.30–14.00

10 lat ustawy o pracownikach samorządowych – czas na zmiany

•  W jakim kierunku powinno się rozwijać prawo urzędnicze. Poszukiwanie 
modelu prawa urzędniczego oraz zasad, które przyświecałyby tworzeniu 
kolejnych regulacji

•  Czas pracy pracowników samorządowych – czego dotyczą problemy? 
•  Zmiany w przepisach antykorupcyjnych
•  Oceny pracownicze – postulowane rozwiązania
•  Problemy naboru na samorządowe stanowiska urzędnicze
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sala nr 8

14.45–16.15

nowoczesny urząd. narzędzia wspierające funkcjonowanie na stanowiskach pracy

„nowoczesny urząd – rozwiązania systemowe redukujące ryzyka prawne”
sylwia gołaś-olszak – Dyrektor Rynku Administracji Publicznej, Wolters Kluwer Polska

•  Nowoczesne narzędzia do obsługi interesantów i komunikacji z mieszkańcami
•  Cyberbezpieczeństwo
•  Rozwiązania technologiczne wspierające pracowników urzędu 
•  Wykorzystanie robotyzacji dla eliminacji błędów i generowania oszczędności 
•  Rozwiązania do rozliczeń finansowych
•  Cyfrowy Urzędnik – odpowiedź na wyzwania gmin w codziennej obsłudze obywateli 
•  Ubezpieczenie jako jeden z elementów poprawy bezpieczeństwa JST w zakresie ryzyk 

cybernetycznych
•  Problem świadomości zagrożeń związanych z cyberbezpieczeństwem
•  Trudności z oszacowaniem sumy ubezpieczenia dla ryzyk cybernetycznych

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
paweł bliźniuk – Dyrektor Departamentu Obsługi i Administracji, UM Łódź
tomasz groszyk – Manager Doradztwa Podatkowego, CRIDO
mariusz pultyn – CTO, Digital Teammates  
małgorzata szulowska – Akademia Wspólnoty 
sebastian wiatr – Dyrektor Biura Ubezpieczeń Korporacyjnych, Pełnomocnik Zarządu, 
Towarzystwo Ubezpieczeń Wzajemnych Polski Zakład Ubezpieczeń Wzajemnych 
sylwia gołaś-olszak – Dyrektor Rynku Administracji Publicznej, Wolters Kluwer Polska

moderator: 
paweł lichtański – Burmistrz Iłowej, Gmina Iłowa

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
monika derecka – Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego w Lubartowie 
lucyna gajda – Zastępca Dyrektora Wydziału Spraw Obywatelskich i Cudzoziemców, 
Małopolski Urząd Wojewódzki w Krakowie 
piotr kasprzyk – Redaktor Naczelny METRYKA 
mec. piotr skubiszewski – radca prawny, Lubelski Urząd Wojewódzki 
mirosława stawarz – Kierownik USC Chrzanów, Prezeska Forum Kierowników USC 

moderator: 
sławomir wojciechowski – Kierownik USC w Nowej Soli  

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 8

16.30–17.30 

problemy miast wynikające ze zniesienia właściwości miejscowej w sprawie 
realizacji zadań z zakresu rejestracji aktów stanu cywilnego

•  Wpływ odmiejscowienia realizacji zadań z zakresu rejestracji stanu cywilnego 
na przepływ klientów w urzędach

•  Wymagania techniczne i organizacyjne do realizacji zadań z zakresu rejestracji 
stanu cywilnego

•  Czy można zwiększyć zakres zadań pozwalających na zniesienie właściwości 
miejscowej?

•  Wykorzystanie nowoczesnych technologii informatycznych w procesach 
realizacji zadań zleconych

•  Ograniczenia ustrojowe związane z funkcjonowaniem urzędów stanu cywilnego 
i ich wpływ na ergonomię pracy urzędów stanu cywilnego
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sala nr 8

11.45–13.15 

nowoczesne narzędzia do obsługi interesantów i komunikacji z mieszkańcami

•  Jak zwiększyć bezpieczeństwo usług elektronicznych oraz aktywów cyfrowych podmio-
tów publicznych

•  Lincall – nowoczesny system komunikacji głosowej dla administracji publicznej
•  Jak urządzenia biurowe bronią się przed cyberatakami?
•  Mądre kupowanie bezpieczeństwa – organizowanie przetargów i zakup usług zapewniają-

cych cyberbezpieczeństwo samorządom
•  Aplikacje do kontaktu z mieszkańcami
•  Platforma „Moja okolica” – jedna aplikacja wiele korzyści

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
paweł huk – Konsultant Techniczny HP INC POLSKA Sp. z o.o.
radosław michalec – Prezes Zarządu, Profeko Sp. z o.o.
mariusz skowroński – Szef Projektu „Moja Okolica”, MCX Systems Sp. z o.o.
marek ujejski – Ekspert ds. Cyberbezpieczeństwa, COIG SA
radosław witkowski – Prezydent Radomia, UM Radom 
hubert zarychta – współautor systemu telefonii IP Lincall, Infover S.A.

moderator: 
dr dominika kaczorowska-spychalska – dr nauk ekonomicznych, Uniwersytet Łódzki 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNErzy mErytoryczNi
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iwona kobus – radca prawny w Biurze Edukacji  Urzędu m.st. Warszawy
prof. przemysław polański – Dyrektor, CH BECK
dr bogusław suwara – Sekretarz Miasta Wejherowa, UM Wejherowo
dr ewa weber – Prezes, Śląska Sieć Metropolitalna 

moderator: 
adam grytner – Prezes, ABC PRO Sp. z o.o. 
 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 8

13.30–15.00 

szybkość informacji o zmieniających się przepisach a dostosowanie urzędów  
do  czekających je nowych zadań

•  Realny wpływ samorządów na zmieniające się prawo
•  Możliwość innowacyjnego zastosowania nowych technologii w celu konsultacji 

projektów aktów prawnych
•  Szybszy obieg informacji pomiędzy rządem a władzami samorządowymi 

w zakresie planowanych zmian przepisów tak, aby te ostatnie miały realny 
wpływ na ich treść i mogły się przygotować do wejścia ich w życie

•  Wprowadzenie wysokich standardów konsultacji aktów prawnych

partNEr mErytoryczNy
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sala nr 8

15:15–16:15 

problemy z przekształceniem prawa użytkowania wieczystego gruntów w prawo własności  

•  Konieczność wydłużenia 12-miesięcznego terminu na wydawanie zaświadczeń
•  Brak zabezpieczenia środków finansowych na realizację wynikających z ustawy zadań  

zleconych z zakresu administracji rządowej, dotyczących gruntów Skarbu Państwa 
•  Wątpliwości interpretacyjne w zakresie realizacji zapisów ustawy
•  Potrzeba konsultacji kolejnych nowelizacji ustawy

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
wojciech słociński – Zastępca Dyrektora ds. Finansowych w Wydziale Gospodarki 
Nieruchomościami, UM Poznań 
michał chmielewski – Dyrektor Departamentu Gospodarowania Majątkiem, UM Łódź 
piotr szczepański – adwokat, Licencjonowany Zarządca Nieruchomości

moderator: 
mateusz górski – prawnik, Sekretarz miesięcznika „Wspólnota Mieszkaniowa”

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
dr jowanka jakubek-lalik – doktor nauk prawnych, adiunkt na Wydziale Prawa 
i Administracji UW, Kancelaria Radcy Prawnego Iwona Renz
monika krasińska – Dyrektor Zespołu ds. Sektora Publicznego Urzędu Ochrony Danych 
Osobowych, Urząd Ochrony Danych Osobowych
krystyna siejna – Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Katowice 
piotr winter – Prezes Zarządu, MW Concept Sp. z o.o. 

moderator:
dr hab. agnieszka piskorz-ryń – doktor habilitowany nauk prawnych, adiunkt na Wydziale 
Prawa i Administracji, Uniwersytet Kardynała S. Wyszyńskiego 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 7

12:30–14:00 

rodo a obowiązkowa transmisja obrad. kontrole zgodności z rodo

•  Wątpliwości w zapisach statutowych i rozstrzygnięciach wojewodów – teza 
z tytułu panelu

•  Czy należy zanonimizować nagrania z sesji rady zamieszczane na stronie 
Biuletynu Informacji Publicznej? 

•  Awaria systemu a konsekwencje prawne. Wpływ braku transmisji obrad rady 
lub braku nagrania sesji rady na ważność podjętych uchwał

•  Dyskusja radnych nad projektami uchwał w sprawie skarg i wynikami kontroli 
a RODO

•  Kto ponosi odpowiedzialność za podanie danych osobowych osób trzecich bez 
ich zgody na sesji? 

•  Transmisje obrad z wykorzystaniem serwisu YouTube

partNEr mErytoryczNy
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sala nr 7

14:45–16:15  

praktyczne funkcjonowanie komisji skarg, wniosków i petycji

•  Wątpliwości dotyczące zakresu spraw rozpatrywanych przez komisję skarg, wniosków 
i petycji

•  Niewłaściwość organu, do którego trafiła skarga, wniosek lub petycja w kontekście 
terminów ustawowych do przekazania sprawy a sesyjność obrad rady

•  Procedowanie nad projektem uchwały w sprawie skargi w sytuacji odrzucenia projektu 
przygotowanego przez komisję skarg, wniosków i petycji

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
łucja chrzęstek-bar – Przewodnicząca Rady, Miasto Zabrze
dr stanisław dymura – Przewodniczący Rady Powiatu, Pruszków
zygmunt laskowski – prawnik, Przewodniczący Rady i Pracownik Biura Rady, 
wykładowca Akademii Wspólnoty
paweł wróblewski – Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji, Miasto Gliwice 

moderator:
dr joanna podgórska-rykała – politolog i prawnik, wieloletni samorządowiec, adiunkt 
w Instytucie Prawa, Administracji i Ekonomii Uniwersytetu Pedagogicznego w Krakowie

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
maciej biskupski – Przewodniczący Rady Miasta, UM Katowice 
bartłomiej ciążyński – Wiceprzewodniczący Rady Miejskiej Wrocławia, UM Wrocław
paweł dziwosz – Przewodniczący Rady Miasta Malborka 
aleksander nelicki – ekspert ds. samorządowych 
bartosz wilk – Wiceprezes Sieci Obywatelskiej Watchdog Polska

moderator: 
andrzej gniadkowski – redaktor Pisma Samorządu Terytorialnego WSPÓLNOTA, 
Municipium S.A. 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 7

16.30–17.30 

raport o stanie jst oraz wotum zaufania

•  Najlepsze rozwiązania odnoszące się do sposobu przygotowania raportu i jego 
zakresu

•  Wątpliwości związane z procedowaniem nad raportem pomiędzy jego 
przedstawieniem a debatą prowadzoną na sesji

•  Konsekwencje nieudzielenia wotum zaufania
•  Najczęściej popełniane błędy przy sporządzaniu raportu o stanie JST, 

prowadzeniu sesji, podczas której ma się nad nim odbyć debata oraz  
podejmowaniu uchwał w sprawie wotum zaufania
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sala nr 7

11.45–13.15 

głosowanie elektroniczne, wspólne posiedzenia komisji oraz sposób tworzenia protokołów

• Głosowania elektroniczne  
• W jaki sposób je realizujemy i przy udziale jakich urządzeń?
• Głosowania jawne i tajne – publikacja wyników głosowania
• Wspólne posiedzenia komisji
•  Zapisy statutowe określające tryb zwoływania wspólnych posiedzeń komisji, wybór 

przewodniczącego obrad
• Realizacja głosowań podczas wspólnych posiedzeń komisji
• Sposób tworzenia protokołów
• Protokół, stenogram czy zapis wideo? 
• Narzędzia usprawniające protokołowanie

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
aleksandra jurecka – Naczelnik BR, UM Zabrze 
jarosław pakuła – Przewodniczący Rady Miasta Lublina
tomasz wesołowski – Przewodniczący Rady Miasta Piekary Śląskie, UM Piekary Śląskie  
łukasz ryguła – Sekretarz Powiatu, Starostwo Powiatowe w Mikołowie

moderator: 
piotr winter – Prezes Zarządu, MW Concept Sp. z o.o.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNEr mErytoryczNy
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andrzej dec – Przewodniczący Rady Rzeszowa 
ireneusz krześnicki – Sekretarz Województwa Łódzkiego, Urząd Marszałkowski 
Województwa Łódzkiego 
dr joanna podgórska-rykała – politolog i prawnik, wieloletni samorządowiec, adiunkt 
w Instytucie Prawa, Administracji i Ekonomii Uniwersytetu Pedagogicznego w Krakowie 

moderator:
zdzisław majewski – Zastępca Redaktora Naczelnego Pisma Samorządu Terytorialnego 
WSPÓLNOTA, Municipium S.A.  

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 7

13.30–15.00 

uchwała w sprawie inicjatywy obywatelskiej. doświadczenia pierwszych 
inicjatyw obywatelskich

•  Obywatelska inicjatywa uchwałodawcza – szansa czy kłopot?
•  Najczęściej kwestionowane przez organy nadzoru zapisy w uchwałach 

w sprawie inicjatywy uchwałodawczej
a)  szczegółowe zasady wnoszenia obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej 

przez mieszkańców
b)  tworzenie komitetu inicjatywy uchwałodawczej
c)  zasady promocji obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej
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sala nr 7

15.15–16.15

indywidualne uprawnienia kontrolne radnych a uprawnienia komisji rewizyjnej

•  Wątpliwości związane z uprawnieniami komisji rewizyjnej do kontroli spółek 
komunalnych

•  Praktyczne realizacje praw radnych do przebywania w pomieszczeniach, w których 
przechowane są informacje i dokumenty

•  Konsekwencje nieudostępnienia dokumentów i informacji

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
małgorzata dudzic-biskupska – Wiceprzewodnicząca Komisji Rewizyjnej oraz Komisji 
Budżetu i Finansów oraz Nadzoru Właścicielskiego, Biuro Rady Miasta 
tomasz kacprzak – Przewodniczący Rady Łodzi 
eliza kurzela – Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Pruszkowa, Pruszków  
anna morow – Dyrektor Wydziału Audytu i Kontroli, Urząd Miasta Lublina
bartosz wilk – Wiceprezes Sieci Obywatelskiej Watchdog Polska

moderator: 
mateusz karciarz – radca prawny, Kancelaria Radców Prawnych Zygmunt Jerzmanowski 
i Wspólnicy sp.k.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
jakub banaszek – Prezydent Chełma 
robert bednarski – Dyrektor Biura Smart City i Zarządzania Projektami, UM Wrocław 
paweł chrapowicki – Dyrektor Centrum Innowacji i Transferu Technologii 
Politechniki Lubelskiej
michał pukacz – Koordynator Polskiego Klastra Badań i Rozwoju Internetu Rzeczy
łukasz siódmok – Prezes Zarządu, Fulco System Sp. z o.o. 

moderator:
dominik krzysztofowicz – Kierownik Działu Prawnego, Pismo Samorządu Terytorialnego 
Wspólnota

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala balowa c

12.30–14.00

internet rzeczy w służbie smart city

•  Jak wykorzystać big data i nie utonąć w zalewie danych?
•  Od kosza na śmieci, przez wiaty przystankowe przyszłości, po autobusy 

– gdzie i po co zbierać dane?  
•  Internet rzeczy w niewielkim mieście
•  Czy sieć 5G jest warunkiem rozwoju Internetu rzeczy w inteligentnych 

miastach? 
•  Smart city w zasięgu ręki (mieszkańca/użytkownika) – inteligentne meble 

miejskie
•  Inteligentne kosze miejskie – oszczędności, kontrola i wiedza strategiczna 

partNErzy miasta przyszłości
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sala balowa c

14.45–16.15 

miejskie strategie rozwoju „smart city” – czy są tworzone, a jeśli tak czy są 
wykorzystywane i w jakim zakresie?

•  Idea smart city w dokumentach dotyczących rozwoju miast. Właściwe ujęcie w celach 
strategicznych

•  Kreowanie rozwiązań technologicznych przyjaznych mieszkańcom. Przyszłość smart city
•  Czy istnieje modelowy sposób rozwijania inteligentnego miasta?
•  Kluczowe etapy wdrażania strategii zrównoważonego rozwoju
•  Od strategii do realizacji. Przykłady wdrażania strategii zrównoważonego rozwoju
•  Finansowanie inwestycji typu smart w sektorze publicznym

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
dr anna brdulak – Wydział Informatyki i Zarządzania, Katedra Systemów Zarządzania, 
Politechnika Wrocławska
ryszard kowalski – ekspert interesu publicznego
małgorzata kowalczuk – Fund and Structuring Officer Financial Instruments, Europejski 
Bank Inwestycyjny
dr hab. inż. paweł nowodziński – Dyrektor Sprzedaży, MCX Systems Sp. z o.o. 
maria wasiak – Zastępca Prezydenta, UM Bydgoszcz

moderator: 
bartosz dominiak – Zastępca Burmistrza Dzielnicy Ursynów, Urząd m.st. Warszawy

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku. 

partNErzy mErytoryczNi

partNEr miasta przyszłości
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dr rafał cieślak – radca prawny, wspólnik zarządzający, Kancelaria Doradztwa 
Gospodarczego Cieślak & Kordasiewicz 
vasco amaral cunha – Specjalista ds. Kredytów Polskiej Sekcji Kredytowej, Sektor 
Publiczny i Infrastruktura, Europejski Bank Inwestycyjny 
łukasz balowski – Menadżer ds. Kluczowych Klientów Instytucjonalnych, ERIF
andrzej nowakowski – Prezydent Płocka, UM Płock
roman szełemej – Prezydent Wałbrzycha, UM Wałbrzych
olgierd zaraś – Prezes, Zakłady Techniki Komunalnej w Żorach Sp. z o.o.

moderator: 
aleksander jankowski – Dyrektor Inwestycyjny, Aesco Group Sp. z o.o. 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala balowa c

16.30–17.30 

zarządzanie mieszkaniowym zasobem komunalnym. inwestycje mieszkaniowe

•  Postępy w realizacji programu Mieszkanie+
•  Mieszkania w PPP i inne sposoby finansowania inwestycji mieszkaniowych 
•  Depopulacja – jedno z głównych ryzyk w rozwoju gmin w Polsce
•  Postrzeganie gmin jako aktywnego podmiotu na rynku mieszkaniowym
•  Budowanie pozytywnej historii płatniczej mieszkańców to instrument 

kształtowania nawyków terminowego regulowania należności mieszkaniowych 
w Mieście Przyszłości

•  Honorowanie rzetelnych lokatorów wzmacnia kulturę płatniczą mieszkańców
•  Wizerunek wiarygodnego płatnika i wiarygodność finansowa mieszkańców, 

metoda budowania odpowiedzialności finansowej wśród młodego pokolenia 
Polaków

partNErzy mErytoryczNi

partNErzy miasta przyszłości
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sala balowa c

11.45–13.15 

inwestycje w efektywność energetyczną – czy to się opłaca?

•  Inwestycje w odnawialne źródła energii
•  Technologie podnoszące efektywność energetyczną budynków administracji 

samorządowej
•  Współpraca z mieszkańcami, czyli energetyka obywatelska
•  „Energetyk gminny” na straży efektywności

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
bożena herbuś – Inżynier Miejski, Urząd Miasta Częstochowy 
elżbieta kisiel – Kierownik Zespołu Doradców Energetycznych, Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska w Katowicach 
adam pawlicki – Burmistrz Jarocina 
edyta zbieć – Burmistrz Kobyłki

moderator: 
szymon liszka – Prezes Fundacji na rzecz Efektywnego Wykorzystywania Energii 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNErzy miasta przyszłości
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krzysztof bolesta – Wiceprezes Fundacji Promocji Pojazdów Elektrycznych 
paweł chrapowicki – dyrektor Centrum Innowacji i Transferu Technologii Politechniki 
Lubelskiej
tomasz tosza – dyrektor Miejskiego Zarządu Dróg i Mostów w Jaworznie 
adam wieczorek – Wiceprezydent Miasta Łodzi

moderator: 
prof. zw. dr hab. jacek sroka – prof. zw., Uniwersytet Pedagogiczny im. Komisji Edukacji 
Narodowej w Krakowie

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala balowa c

13.30–15.00 

w jakim kierunku zmierza rozwój polityki mobilności w polskich miastach?

•  Polityka mobilności w dokumentach strategicznych
•  Wizja Zero. Czy polskie gminy są gotowe na pojazdy elektryczne (nie tylko 

samochody)?
•  Stan realizacji obowiązków przewidzianych dla samorządów w ustawie 

o elektromobilności i paliwach alternatywnych

partNErzy miasta przyszłości

partNEr mErytoryczNy
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
marcin galoch – Pełnomocnik Prezydenta Legionowa ds. jakości powietrza i gospodarki 
niskoemisyjnej, UM Legionowo
przemysław korcz – Burmistrz Ustronia 
mirosław rymer – Starszy Inspektor Wojewódzki, Śląski Urząd Wojewódzki w Katowicach 
maciej thorz – Dyrektor Wydziału Ochrony Środowiska, Urząd Marszałkowski 
Województwa Śląskiego w Katowicach 
daniel wolny – kierownik Biura Zarządzania Energią, UM Katowice

moderator:
patryk białas – radny miasta Katowice, Stowarzyszenie BoMiasto

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala balowa c

15.15–16.15 

samorządowe próby walki ze smogiem

•  Problemy z podejmowaniem uchwał antysmogowych
•  Jak miasta wspierają politykę antysmogową?
•  Wpływ zapisów uchwał na ubóstwo energetyczne mieszkańców – większe koszty 

ogrzewania
•  Czym palą mieszkańcy – przestrzeganie przepisów antysmogowych w praktyce

partNErzy miasta przyszłości
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
paweł  bizoń – Departament Klienta Sektora Publicznego, PKO BP
mariusz gołaszewski – Prezes Zarządu, Aesco Group Sp. z o.o.
hubert patelka – radca prawny, Kancelaria Leśny i Wspólnicy
adam serwatka – Burmistrz Kłecka
maciej soroko – ekspert ds. obsługi JST, DNB Bank Polska Spółka Akcyjna
michał Żabiński – Skarbnik Miasta Ostrowa Wielkopolskiego

moderator: 
dr marcin leśny – radca prawny, Kancelaria Prawna Leśny i Wspólnicy

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 9

12.30–14.00 

rekompensata publicznoprawna. Forma organizowania i finansowania zadań 
komunalnych

•  Wymogi prawne dotyczące rekompensaty publicznoprawnej
•  Możliwości współpracy z bankami i innymi instytucjami finansowymi
•  Możliwości optymalizacji zadań JST: majątkowe, finansowe, podatkowe
•  Korzyści finansowe dla JST z zastosowania rekompensaty
•  Przykłady realizacji inwestycji JST z zastosowaniem rekompensaty

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
barbara cendrowska – Dyrektor Biura, Departament Sektora Publicznego, Biuro Analiz 
i Finansowania Sektora Publicznego, Bank Pekao SA
tomasz  Fulara – Prezes Zarządu, MPK Lublin
piotr grzymowicz – Prezydent Olsztyna, UM Olsztyn
marek kempiński – Kancelaria Grabalski, Kempiński i Wspólnicy sp.k.
grzegorz kwitek – członek zarządu, Górnośląsko-Zagłębiowska Metropolia

moderator: 
dariusz giza – Dyrektor Generalny, ProPolis Consulting Sp. z o.o.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 9

14.45–16.15 

Finansowanie proekologicznych inwestycji w transporcie publicznym (infrastruktura 
i tabor) z wykorzystaniem leasingu i/lub obligacji przychodowych

•  Rozwój niskoemisyjnego transportu publicznego w miastach
•  Miejskie strategie mobilności i elektromobilności
•  Finansowanie zwrotne inwestycji transportowych

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
piotr kuczera – Prezydent Rybnika
andrzej pietrasik – Burmistrz Płońska
bogumił sobula – Wiceprezydent Miasta Katowice

moderator: 
janusz król – Redaktor Naczelny Pisma Samorządu Terytorialnego WSPÓLNOTA

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 9

16.30–17.30

wykorzystanie środków programu infrastruktura i środowisko na przedsięwzięcia 
z zakresu ochrony klimatu w przedsięwzięciach rewitalizacyjnych

•  Osie priorytetowe programu Gospodarka i Środowisko w latach 2014–2020
•  Zmniejszenie emisyjności gospodarstw domowych oraz przedsiębiorstw
•  Adaptacja kluczowych obszarów gospodarki komunalnej do przewidywanych 

zmian klimatu
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
justyna Fedyszyn – radca prawny, Kancelaria Grabalski, Kempiński i Wspólnicy sp.k.
nastazja lisek – radca prawny, Kancelaria Piszcz i Wspólnicy
grzegorz ostrzołek – Wiceprezes Zarządu, Krakowski Holding Komunalny
jacek wojciechowicz – były Wiceprezydent Warszawy 

moderator:
wojciech jankowski – członek zarządu, PWiK Sp. z.z. Wołomin

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 9

11.45–13.15

koncentracja aktywów (fuzje spółek komunalnych) w celu poprawy zdolności finansowych 
sektora komunalnego w miastach – formy i metody

•  Miejskie holdingi a zdolność pozyskiwania kapitału inwestycyjnego
•  Warunki uzasadniające koncentrację aktywów i ograniczenia w tym zakresie
•  Formy organizacyjne koncentracji aktywów w gospodarce komunalnej
•  Czy przepisy prawa dopuszczają połączenia spółek komunalnych
•  Przebieg procedury połączenia spółek komunalnych od strony prawnej
•  Połączenie spółek komunalnych a połączenie spółek prywatnych, różnice
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ka udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
marek balcer – Prezes Zarządu, Geotermia Mazowiecka SA
dorota bąbiak-kowalska – radca prawny, Unia Metropolii Polskich
zygmunt laskowski – radny  
kazimierz łątkowski – Dyrektor ds. organizacyjnych, Business Expert Sp. z o.o., Poznań
jarosław nogalski – radca prawny, Kancelaria Radcy Prawnego Jarosław Nogalski

moderator: 
zygmunt jerzmanowski – radca prawny, Kancelaria Radców Prawnych Zygmunt 
Jerzmanowski i Wspólnicy sp.k.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 9

13.30–15.00

rady nadzorcze spółek komunalnych – kto, kiedy i na jakich warunkach może 
uczestniczyć w radach nadzorczych spółek? wynagrodzenia członków organów 
spółek komunalnych 

•  Wymogi dla kandydatów do rad nadzorczych w spółkach komunalnych
•  Zasady i ograniczenia wynagradzania zarządów spółek
•  Zasady wynagradzania członków rad nadzorczych
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
jakub bator – członek Zarządu, Krakowski Holding Komunalny SA
ziemowit borowczak – Dyrektor Wydziału Gospodarki Komunalnej, UM Poznań 
krzysztof kawczyński – Przewodniczący Komitetu Ochrony Środowiska, Krajowa Izba 
Gospodarcza 
sławomir kiszkurno – Prezes Zarządu, Port Czystej Energii Sp. z o.o., Pełnomocnik 
Prezydenta Miasta Gdańska ds. gospodarki cyrkularnej
katarzyna kruszka-pytlik – członek Zarządu SPEO, Stowarzyszenie Producentów Energii 
z Odpadów
sebastian wiatr – Dyrektor Biura Ubezpieczeń Korporacyjnych, Pełnomocnik Zarządu, 
Towarzystwo Ubezpieczeń Wzajemnych Polski Zakład Ubezpieczeń Wzajemnych

moderator: 
maciej kiełbus – partner, Dr Krystian Ziemski & Partners Kancelaria Prawna Sp. k.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 6

12.30–14.00 

gospodarka odpadami komunalnymi. nowe technologie i procesy. energia 
z odpadów

•  Czy wprowadzenie zakazu termicznego przekształcania odpadów podniosłoby 
koszty gospodarki komunalnej

•  Spalanie odpadów a idea gospodarki o obiegu zamkniętym – czy da się to 
pogodzić

•  Gospodarka odpadami w obliczu nowych wyzwań
•  Najnowsze technologie segregacji odpadów komunalnych
•  Problemy ze znalezieniem pokrycia ubezpieczeniowego dla jednostek 

zajmujących się gospodarką odpadami
•  Praca nad poprawą bezpieczeństwa pożarowego w zakładach gospodarki 

odpadami
•  Ubezpieczenia wzajemne jako alternatywa ubezpieczeniowa dla zakładów 

gospodarki odpadami

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
michał dąbrowski – Przewodniczący Rady, Polska Izba Gospodarki Odpadami 
piotr grzelak – Wiceprezydent Gdańska, Urząd Miasta Gdańska 
dariusz matuszewski – Prezes Przedsiębiorstwa Gospodarki Komunalnej w Płońsku Sp. z o.o.
radosław michalec – Prezes Zarządu, Profeko Sp. z o.o. 
dr inż. krystian szczepański – Dyrektor, Instytut Ochrony Środowiska-Państwowy Instytut 
Badawczy
leszek świętalski – Sekretarz Generalny, Związek Gmin Wiejskich RP 

moderator: 
dr inż. barbara kozłowska – Wydział Inżynierii Procesowej i Ochrony Środowiska, 
Politechnika Łódzka

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 6

14.45–16.15 

ryzyko nieosiągnięcia poziomu recyklingu i przygotowania do ponownego użycia frakcji 
odpadów komunalnych

•  Ryzyko nieosiągnięcia w 2020 r. zakładanych poziomów recyklingu
•  Prowadzenie sprawozdawczości przez JST, aby uchwycić wszystkie odpady trafiające 

do recyklingu
•  Dyrektywa plastikowa – czy jej wejście w życie przełoży się na koszty gospodarki 

komunalnej
•  Gospodarka o obiegu zamkniętym – czy jest możliwa do wdrożenia w dużych miastach 

w Polsce?
•  Ryzyko nieosiągnięcia poziomu recyklingu i przygotowania do ponownego użycia frakcji 

odpadów komunalnych
•  Poziomy odzysku – prawidłowy nadzór nad gospodarką odpadami komunalnymi

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
adam cebula – Kierownik Wydziału ds. Utrzymania Infrastruktury, Zarząd Dróg Miasta 
Krakowa
dr inż. izabela godyń – Specjalista w zakresie gospodarki wodami odpadowymi 
i elektroniki, Politechnika Krakowska 
joanna rudzka – doradca podatkowy, Kancelaria Doradcy Podatkowego Joanna Rudzka 
maria wasiak – Zastępca Prezydenta, Urząd Miasta Bydgoszcz 

moderator: 
prof. dr hab. inż. elżbieta nachlik – Politechnika Krakowska 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 6

16.30–17.30

Finansowanie rozbudowy i modernizacji systemu odwodnienia miasta

•  Montaż finansowy inwestycji w gospodarkę wodnościekową
•  Przykładowe inwestycje zrealizowane w Polsce – case studies
•  Skutki deszczów nawalnych – jak radzić sobie z lokalnymi podtopieniami i jak 

im zapobiegać
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kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
marcin galoch – Pełnomocnik Prezydenta Legionowa ds. jakości powietrza i gospodarki 
niskoemisyjnej, UM Legionowo
małgorzata hajto – Kierownik Zakładu Ocen Środowiskowych Ochrony Przyrody 
i Krajobrazu, Instytut Ochrony Środowiska-Państwowy Instytut Badawczy 
dr andrzej kassenberg – ekspert ds. polityki zrównoważonego rozwoju na poziomie 
krajowym i regionalnym, Instytut na rzecz Ekorozwoju 
piotr siniakowicz – Burmistrz Siemiatycz 

moderator: 
barbara rajkowska – Pełnomocnik ds. realizacji projektu, Instytut Ochrony Środowiska-
Państwowy Instytut Badawczy 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 6

11.45–13.15

adaptacja miasta do zmian klimatu

•  Podstawową kwestią w adaptacji do zmian klimatu jest wykorzystanie naturalnego 
kapitału do łagodzenia wpływu zmian klimatu na społeczeństw i gospodarkę. Jak 
zielonej infrastrukturze nadać rangę nie mniejszą niż infrastrukturze szarej? Jakie są 
bariery jej wdrażania? 

•  Wdrażanie działań adaptacyjnych wymaga zaangażowania się mieszkańców. 
Jak wykorzystać dobre praktyki z Gdańska, Wrocławia, Bydgoszczy i zachęcić 
mieszkańców miasta do działania na rzecz adaptacji i ochrony klimatu? 

•  Naukowcy zajmujący się ochroną klimatu alarmują – potrzebna jest natychmiastowa 
głęboka transformacja całej gospodarki, jeśli chcemy złagodzić skutki wpływu 
działalności człowieka na klimat. Jak łączyć adaptację do zmian klimatu 
z działaniami na rzecz gospodarki niskoemisyjnej i gospodarki o obiegu zamkniętym? 

partNEr mErytoryczNy
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małgorzata gutowska – Dyrektor Zarządu Transportu Metropolitalnego
łukasz kosobucki – Zastępca Naczelnika Wydziału Transportu, Urząd Miasta Katowice
grzegorz misiorny – Dyrektor, Zarząd Dróg i Transportu w Łodzi 
arkadiusz pastuszka – Kierownik ITS Tychy   
mariusz śpiewok – Wiceprezydent Gliwic, Urząd Miejski w Gliwicach

moderator: 
tomasz dominiak – ekspert ds. transportu, Zarząd Doradców Gospodarczych TOR 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 6

13.30–15.00

transport – drogi, komunikacja, zarządzanie ruchem

•  Skuteczność systemów ITS w Polsce. Wskaźniki upłynnienia ruchu uzyskane 
dzięki uruchomieniu inteligentnego systemu transportowego na przykładzie 
Bydgoszczy

•  Upłynnienie ruchu komunikacji miejskiej i egzekwowanie punktualności
•  Otwieranie danych z systemów ITS – bezpłatne, czy odpłatne? Komu mogą się 

one przydać
•  Komunikacja miejska oraz inne współdzielone środki transportu – szansa na 

ograniczenie korków?
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kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
dr arch. inż. justyna gorgoń – Instytutu Ekologii Terenów Uprzemysłowionych
paweł kopczyński – Zastępca Dyrektora ds. Inwestycji i Remontów, Miejski Zakład Usług 
Komunalnych w Sosnowcu 
łukasz siódmok – Prezes Zarządu, Fulco System Sp. z o.o. 

moderator: 
bogna świątkowska – Prezes Fundacji, Fundacja Bęc Zmiana 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 6

15.15–16.15

zieleń miejska, ochrona przyrody. mała architektura

•  Jakość małej architektury i jej znaczenie dla podnoszenia poczucia komfortu życia 
w mieście

•  Dobre i złe praktyki z polskich miast
•  Jak konstruować zapisy w SIWZ przy planowaniu małej architektury?
•  Jak przeprowadzić konsultacje społeczne przed przystąpieniem do rewitalizacji terenów 

zielonych

partNEr mErytoryczNy
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
artur ciecierski – Burmistrz Zakroczymia
paweł czech – Vice President at NUADU
przemysław kluge – Dyrektor Ośrodka Rozwoju Kompetencji Edukacyjnych 
beata kurek – Zastępca Dyrektora Wydziału i Kontroli, Urząd Miasta Lublin 
mariusz sekuła – Dyrektor, Centrum Usług Wspólnych Piaseczno 

Moderator: 
andrzej gniadkowski – redaktor Pisma Samorządu Terytorialnego WSPÓLNOTA, 
Municipium S.A.

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 2

12.30–14.00 

organizacja oświaty a ingerencja w kompetencje samorządów

•  Motywacja i doskonalenie zawodowe nauczycieli. Jak realizować 
odpowiedzialną politykę w tym zakresie?

•  Czy samorząd powinien się interesować szkołami niesamorządowymi? 
Na ile mogą być one elementem strategii JST?

•  Czy potrzeba nam deregulacji czy doprecyzowania przepisów oświatowych? 
W jakim zakresie?

•  Strategiczne zarządzanie, czy administrowanie. Jaką rolę ma i może mieć 
w oświacie samorząd

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
maria Florkiewicz-borkowska – nauczycielka w Szkole Podstawowej im. Karola Miarki 
w Pielgrzymowicach, Nauczycielka Roku 2017, ekspertka Ośrodka Rozwoju Kompetencji 
Edukacyjnych
paweł huk – Konsultant Techniczny HP INC POLSKA Sp. z o.o.
tomasz łubiarz – Kierownik referatu ds. dotacji w Wydziale Oświaty i Wychowania Urzędu 
Miasta Lublina
maciej roth – współwłaściciel, Centrum Rozwoju Edukacji A-Z 

moderator: 
małgorzata nowicka – Prezes Fundacji, Instytut Edukacji Pozytywnej

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 2

14.45–16.15 

innowacje w edukacji

•  Odkrywanie potencjału przestrzeni szkolnej i pozaszkolnej we wdrażaniu innowacji
•  Przeniesienie zagranicznych, sprawdzonych doświadczeń w edukacji outdoorowej 

na grunt polskiej szkoły
•  Technologia sprzymierzeńcem współczesnego nauczyciela
•  Zastosowanie modeli 3D, Rozszerzonej i Wirtualnej Rzeczywistości w uczeniu się

partNErzy mErytoryczNi
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
grzegorz benedykciński – Burmistrz Gminy Grodzisk Mazowiecki 
arkadiusz chęciński – Prezydent Sosnowca
grzegorz kita – Polski Komitet Sportów Nieolimpijskich 
piotr należyty – Wiceprezes Zarządu, Superliga Sp. z o.o.
olga wesołowska – właściciel, ROSAPool
 
moderator: 
paweł chmielowski – właściciel, Agencja Analityki Sportowej Sport Analytics 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 2

16.30–17.30 

samorządy, które stawiają na sport, wygrywają dwa razy

•  Idea rozwoju sportu masowego i propagowanie aktywności fizycznej wśród 
mieszkańców w oparciu o niskobudżetowe realizacje basenowe

•  Budowa basenu za wszelką cenę, czy z głową? Publiczne baseny odkryte 
i kryte jako jedna z nielicznych inwestycji służąca profesjonalistom i amatorom 
w każdej grupie wiekowej oraz jeden z elementów przeciwdziałania utonięciom

•  Korzyści z inwestycji w infrastrukturę sportową
•  Inwestycje w sport jako promocja gminy 
•  Jak zachęcić dzieci i młodzież do uprawiania sportu

partNErzy mErytoryczNi
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kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
waldemar bojarun – II Prezydent Miasta Katowice
leszek celej – Dyrektor Muzeum Ziemi Mińskiej
maciej cybulski – Dyrektor Muzeum Henryka Sienkiewicza w Woli Okrzejskiej 
kamil wnuk – Rzecznik Prasowy Biura Programu „Niepodległa”

moderator: 
sławomir stalmach – redaktor TVP3 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 2

11.45–13.15 

małe muzea, niewielkie eventy. Fundusz miejski na zakup muzealiów dla muzeów 
miejskich

•  Współfinansowanie wydarzeń ze środków Programu „Niepodległa”
•  Czy można pozyskać dofinansowanie dla bardzo małych eventów
•  Realizacja projektów kulturalnych o zasięgu ogólnopolskim przy współpracy 

z instytucjami państwowymi i prywatnymi
•  Dotacje z programu „Niepodległa” a wydarzenia komercyjne 

partNEr mErytoryczNy



60 www.samorzadoweforum.pl

OśWiata i kultura W SaMOrZĄDZie

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

ka udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
tomasz groszyk – Manager w zespole doradztwa podatkowego, CRIDO
marek kwietko-bębnowski – doradca podatkowy 
wojciech pietrasiewicz – doradca podatkowy, MVP TAX 

moderator: 
joanna rudzka – doradca podatkowy, Kancelaria Doradcy Podatkowego Joanna Rudzka 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 2

13.30–15.00 

rozliczenie vat poprzez instytucje kultury

•  Stosowanie prewspółczynnika przez instytucje kultury – problemy wynikające 
z interpretacji indywidualnych

•  Metoda kalkulacji prewspółczynnika – czy dotacje inwestycyjne powinny być 
uwzględnianie w jego mianowniku?

•  Dopuszczalność alternatywnych metod obliczania prewspółczynnika – stan 
orzecznictwa i interpretacji  

•  Zastosowanie zwolnienia przedmiotowego do zagranicznych instytucji kultury
•  Zmiany dotyczące zwolnienia podmiotowego – pułapka dla małych instytucji? 
•  Rozliczenie VAT – wydatki inwestycyjne i bieżące. Budowa nowej siedziby 

Muzeum Sztuki Nowoczesnej w Warszawie
•  Szczegóły mają znaczenie – różnice pomiędzy poszczególnymi instytucjami 

kultury

partNEr mErytoryczNy
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OśWiata i kultura W SaMOrZĄDZie

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
andrzej gniadkowski – redaktor Pisma Samorządu Terytorialnego WSPÓLNOTA, 
Municipium S.A. 
grzegorz kubalski – Zastępca Dyrektora Biura Związku Powiatów Polskich
marek olszewski – Starosta toruński, powiat toruński 
andrzej suchenek – Dyrektor Liceum w gminie Łochów, szef Rady Miejskiej, ekspert ds. 
edukacji Polsko-Amerykańskiej Fundacji Wolności

moderator: 
elżbieta rabenda – ekspert MEN, Centrum Wsparcia Rozwoju Edukacji i Biznesu „OTUS” 
Elżbieta Rabenda

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 2

15.15–16.15 

zmiany w zasadach finansowania oświaty

•  Podział części oświatowej subwencji po „sytuacji finansowej” samorządów. Jak te zmiany 
wpłyną na budżety JST? 

•  Różnicowanie czy ujednolicanie wynagrodzeń nauczycieli jest celem ostatnich zmian? 
a)  odgórne sterowanie dodatkami do wynagrodzenia nauczycieli – czy samorządom 

i nauczycielom na tym zależy?
b)  regulamin wynagradzania a ustawowy obowiązek utrzymania średniego wynagradzania 

– zasadne czy zbędne?
c)  źródło finansowania podstawowych wynagrodzeń nauczycieli – państwo, samorząd 

czy partycypacja
•  Skutki zmian w ustawie Karta Nauczyciela oraz w algorytmie podziału części oświatowej 

dla oświaty niesamorządowej
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auDyt WeWnętrZny W jeDnOStkacH aDMiniStracji puBlicZnej
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
robert lipka – Dyrektor Wydziału Audytu, Urząd Marszałkowski Województwa Śląskiego 
wojciech ogiela – Naczelnik Wydziału, Ministerstwo Finansów, Departament Polityki 
Wydatkowej, Wydział Standardów Zarządzania w Sektorze Publicznym 
krzysztof pakoński – Audytor Generalny, Urząd Miasta Krakowa
marzena staniszewska – Wiceprezes, Instytut Audytorów Wewnętrznych IIA Polska 
izabela stobnicka – audytor wewnętrzny CIA, CGAP Zespół Audytu Wewnętrznego, Urząd 
Miasta Krakowa

moderator: 
elżbieta paliga – Kierownik Biura Audytu Wewnętrznego 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 4

12.30–14.00

kontrola zarządzania – doświadczenia 10 lat funkcjonowania

•  Kontrola zarządcza a zarządzanie w administracji publicznej
•  Mocne i słabe strony funkcjonowania kontroli zarządczej w jednostkach 

samorządu terytorialnego
•  Kierunki zmian w zarządzaniu jednostkami samorządu terytorialnego
•  Rola audytu wewnętrznego w kontroli zarządczej 
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auDyt WeWnętrZny W jeDnOStkacH aDMiniStracji puBlicZnej
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
katarzyna lenczyk-woroniecka – Dyrektor Wydziału Audytu Wewnętrznego, Departament 
Organizacyjny i Kadr, Urząd Marszałkowski Województwa Dolnośląskiego
jarosław rokicicki – Kierownik Koordynacji Zamówień Publicznych i Opinii Prawnych, 
Urząd Miejski w Dąbrowie Górniczej
sławomir szmulik – Kierownik Działu Informatyki w SP ZOZ Szpital Specjalistyczny 
MSWiA w Głuchołazach 

moderator: 
piotr welenc – Zastępca Dyrektora Regulatory Software&Compliance 
ds. rozwoju rynku GRC, Wolters Kluwer

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 4

14.45–16.15

e-samorząd wyzwania dla audytorów

•  Zarządzanie ryzykiem jest i w najbliższej przyszłości pozostanie głównym czynnikiem 
wpływającym na pracę audytorów

•  Praca audytorów wewnętrznych będzie coraz mocniej wspierana przez nowe technologie 
informatyczne

•  Systemy obiegu dokumentów zyskują na znaczeniu. Z tego powodu najwyższe 
kierownictwo powinno aktywnie wspierać cyfryzację pracy audytora wewnętrznego

•  Różnorodność stosowanych aplikacji będzie rosła, ale prawdziwą wartość dostarczą 
jedynie systemy zintegrowane klasy GRC

partNEr mErytoryczNy paNElu E-samorząd wyzwaNia dla audytorów
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auDyt WeWnętrZny W jeDnOStkacH aDMiniStracji puBlicZnej
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
wojciech polakiewicz – audytor wewnętrzny, Starostwo Powiatowe w Brodnicy 
piotr rybicki – Wiceprezes Regionalnej Izby Gospodarczej w Katowicach, członek Rad 
Nadzorczych i Komitetów Audytu, Regionalna Izba Gospodarcza w Katowicach
tomasz stempniewicz – audytor wewnętrzny, Urząd Marszałkowski Województwa 
Opolskiego 
agnieszka wołowiec – audytor wewnętrzny 

moderator: 
katarzyna lenczyk-woroniecka – Dyrektor Wydziału Audytu Wewnętrznego, Departament 
Organizacyjny i Kadr, Urząd Marszałkowski Województwa Dolnośląskiego

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 4

16.30–17.30

procedury audytu wewnętrznego – czy mamy usprawniać? 

•  Standaryzacja działań audytu wewnętrznego porządkuje system czy też 
ogranicza działanie?

•  Jakie działania implikują zmiany procedur audytu wewnętrznego w kierunku 
usprawnienia procesu audytowania?
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auDyt WeWnętrZny W jeDnOStkacH aDMiniStracji puBlicZnej

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
krzysztof chmurkowski – audytor wewnętrzny, Urząd Miasta w Siemianowicach Śląskich 
michalina domańska-zabawczuk – Dyrektor Biura Kontroli i Audytu, Audytor Wewnętrzny, 
Urząd Marszałkowski Województwa Opolskiego 
anna morow – Dyrektor Wydziału Audytu i Kontroli, Urząd Miasta Lublin 
wojciech polakiewicz – audytor wewnętrzny, Starostwo Powiatowe w Brodnicy 
agnieszka wołowiec – audytor wewnętrzny 

moderator: 
katarzyna lenczyk-woroniecka – Dyrektor Wydziału Audytu Wewnętrznego, Departament 
Organizacyjny i Kadr, Urząd Marszałkowski Województwa Dolnośląskiego

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 4

11.45–13.15 

prowadzenie audytu w jst – wymiana doświadczeń

•  Czy innowacyjne rozwiązania  IT  i wykorzystanie narzędzi i podejść w audycie 
wewnętrznym wyprze tradycyjne instrumentarium poznawcze?

•  Czy mamy szansę na zbudowanie platformy wymiany doświadczeń w audycie 
wewnętrznym?
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auDyt WeWnętrZny W jeDnOStkacH aDMiniStracji puBlicZnej

miasto współgospodarz

3 
pa
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ni

ka udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
konrad buczek – ekspert ds. audytu i zamówień publicznych, Aesco Group Sp. z o.o.
tomasz hanzel – Zastępca Dyrektora Departamentu Koordynacji Programów 
Operacyjnych, Urząd Marszałkowski Województwa Opolskiego
mariusz Frączkowski – Zastępca Dyrektora Departamentu Audytu Środków Europejskich, 
Ministerstwo Finansów, Instytucja Audytowa
przedstawiciel cba 
  
moderator: 
olga petelczyc – Pełnomocnik Zarządu IIA Polska ds. CSR

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 4

13.30–15.00 

audyt projektów europejskich. główne ryzyka powodujące utratę środków

•  Nieprawidłowości, które stwierdzono w innych projektach – jak ich uniknąć 
w mojej gminie?

•  Na co zwrócić uwagę przy realizacji projektów?
•  Jak przygotować się do kontroli?
•  Wsparcie ze strony audytu wewnętrznego?

partNEr mErytoryczNy
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auDyt WeWnętrZny W jeDnOStkacH aDMiniStracji puBlicZnej

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
prof. zbysław dobrowolski – profesor Uniwersytetu Jagiellońskiego
tomasz dygała – Dyrektor ds. Audytu Wewnętrznego i Ochrony Danych Osobowych, 
Aesco Group Sp. z o.o.
elżbieta solska-kuchciak – Naczelnik Wydziału Audytu i Kontroli, Urząd Miasta Katowice
marcin waszak – Koordynator forumIdei Fundacji im. Stefana Batorego
przedstawiciel cba 
  
moderator: 
olga petelczyc – Pełnomocnik Zarządu IIA Polska ds. CSR

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 4

15.15–16.15 

przeciwdziałanie nadużyciom w samorządach

•  Najczęściej stwierdzane nieprawidłowości
•  Nowe regulacje dotyczące sygnalistów
•  Budowa systemu przeciwdziałania nadużyciom
•  Rola audytu wewnętrznego w wykrywaniu nadużyć

partNEr mErytoryczNy
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głOS gMin WiejSkicH
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
łukasz broniszewski – Prezes Fundacji Stabilo, specjalista ds. konsultacji społecznych 
i rozwoju potencjału społecznego 
justyna duriasz-bułhak – Fundacja Wspomagania Wsi 
paweł kownacki – Wójt Gminy Wieliszew 
prof. zw. dr hab. jacek sroka – Uniwersytet Pedagogiczny im. Komisji Edukacji Narodowej 
w Krakowie 
jakub tomaszewski – Country Manager at NUADU
dorota zmarzlak – Wójt Gminy Izabelin 

moderator: 
małgorzata nowicka – Prezes Zarządu, Instytut Edukacji Pozytywnej 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 3

12.30–14.00

najważniejsi są ludzie. jak lokalne inicjatywy zmieniają oblicze wsi?

•  Na ile społeczności wiejskie (mieszkańcy i samorządowcy) są gotowe na 
innowacje

•  Partnerstwa publiczno-społeczne jako kooperacja pomocna w walce z deficytem 
kapitału społecznego

•  Fundusze na rozwój potencjału społecznego polskiej wsi
•  Współpraca samorządu z organizacjami społecznymi. Bariery i sukcesy
•  Dialog z mieszkańcami. Jak skutecznie prowadzić konsultacje społeczne?

partNErzy mErytoryczNi
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głOS gMin WiejSkicH
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
piotr lewandowski – Burmistrz Duszników-Zdroju 
dawid litwin – Wójt Gminy Potęgowo 
janusz piechocki – Burmistrz Margonina 
aneta suchoń – adiunkt dr hab., Katedra Prawa Rolnego, Uniwersytet im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu 

moderator: 
włodzimierz ehrenhalt – Wiceprezes Zarządu, Stowarzyszenie Energii Odnawialnej 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 3

14.45–16.15 

gmina samowystarczalna energetycznie.  
odnawialne źródła energii i klastry energii – realna szansa czy mit?

•  Czy wiatraki mogą być w każdej gminie? Jakie warunki musi spełniać gmina, żeby myśleć 
o inwestycjach związanych z OZE?

•  Dywersyfikacja czy specjalizacja? Inwestować we wszystkie źródła naraz, czy 
wyspecjalizować się w jednej odmianie? 

•  Jakie OZE są najlepsze na terenach wiejskich w Polsce?
•  Czy warto łączyć się w klastry? 
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głOS gMin WiejSkicH
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
tomasz bednarek – Prezes Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska w Katowicach  
krzysztof iwaniuk – Przewodniczący Związku Gmin Wiejskich 
bartosz kobus – Sekretarz Krzywinia 
magdalena komaniecka – Dyrektor Biura Związku Gmin Lubelszczyzny 
wojciech treter – autor bloga Czyste Ogrzewanie 

moderator: 
kamil rybikowski – ekspert Warsaw Enterprise Institute

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 3

16.30–17.30 

jak walczymy o czyste powietrze? czy rządowy program może skutecznie 
rozwiązać problem smogu?

•  Czy dublowanie się programów rządowych (Stop smog, Czyste Powietrze), 
regionalnych i unijnych sprzyja rozwiązaniu problemu?

•  Jaki powinien być udział samorządów w programie?
•  Dlaczego nie wszyscy chcą wymienić piece?
•  Ubóstwo energetyczne a program rządowy
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głOS gMin WiejSkicH

miasto współgospodarz
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kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
jacek brygman – Wójt Gminy Cekcyn 
marek czub – Wójt Gminy Stoczek
dr inż. tomasz rudnicki – wykładowca, Wojskowa Akademia Techniczna, Wydział 
Inżynierii Lądowej i Geodezji 
rafał ryszczuk – Burmistrz Kisielic 
waldemar zbytek – Prezes Warszawskiego Instytutu Bankowości, Przewodniczący Rady 
Gminy Stanisławów

moderator: 
tomasz dominiak – ekspert, Zespół Doradców Gospodarczych TOR 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 3

11.45–13.15

 jak tanio budować i remontować drogi lokalne?

•  Potrzeby samorządów lokalnych w zakresie modernizacji i budowy nowych dróg 
•  Możliwości pozyskania finansowania ze źródeł zewnętrznych
•  Asfalt vs beton – jaka technologia pozwala zminimalizować koszty budowy i utrzymania 

dróg lokalnych
•  Rozwój budownictwa jednorodzinnego oraz transportu drogowego w kontekście 

obciążenia dróg lokalnych
•  Analizy LCC przy podejmowaniu decyzji o wyborze technologii budowania dróg lokalnych

partNEr mErytoryczNy
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głOS gMin WiejSkicH

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

ka udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
jacek brygman – Wójt Gminny Cekcyn 
ryszard kowalski – ekspert interesu publicznego 
jacek pijanowski – profesor Uniwersytetu Rolniczego w Krakowie, Towarzystwo Rozwoju 
Obszarów Wiejskich 
łukasz sykała – Instytut Rozwoju Miast

moderator: 
agata dąmbska – ekspertka Forum Od–nowa 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 3

13.30–15.00 

planowanie przestrzenne na wsi. czy proponowane zmiany zatrzymają chaos 
urbanistyczny?

•  Zmiany w planowaniu przestrzennym proponowane przez rząd
•  Dlaczego nie działa ustawa krajobrazowa
•  Czy gminom zależy na zatrzymaniu rozlewania się miast?
•  Kto zarabia na chaosie przestrzennym?
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miasto współgospodarz
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kaudział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
anna grygierek – Burmistrz Strumienia, Wiceprzewodnicząca Związku Gmin Wiejskich 
Rzeczypospolitej Polskiej 
dr marek stańko – adwokat, Kancelaria Adwokatów Stańko i Partnerzy Spółka Partnerska 
aneta suchoń – adiunkt dr hab. Katedra Prawa Rolnego, Uniwersytet im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu 

moderator: 
maciej obrębski – adwokat, Maciej Obrębski Adwokaci i Radcowie Prawni 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 3

15.15–16.15 

nowelizacja ustawy o obrocie ziemią rolną

•  Łatwiej sprzedać, ale trudno wybudować – czy ustawa zamroziła inwestycje 
mieszkaniowe na wsi na 5 lat?

•  Prawo pierwokupu nie zagraża już deweloperom? 
•  Nabycie nieruchomości rolnej przez samorządowe osoby prawne za zgodą dyrektora 

generalnego KOWR wyłącznie na cele publiczne
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miasto współgospodarz

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]:  
barbara danieluk – Dyrektor Wydziału Zdrowia i Profilaktyki Miasta Lublina
maciej glamowski – Prezydent Grudziądza 
bernadeta skóbel – Radca Prawny, kierownik Działu Monitoringu Prawnego i Ekspertyz 
w biurze Związku Powiatów Polskich

moderator: 
marek wójcik – Związek Miast Polskich 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 1

12.30–14.00 

czy szpitale powinny być w rękach samorządów – debata

•  Szpitale – dobry interes czy kosztowna inwestycja?
•  Czy w każdym powiecie musi być szpital, a jeśli tak to jaki?
•  PPP – czy to dobry sposób na inwestycje w służbę zdrowia?
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miasto współgospodarz

sala nr 1

14.45–16.15  

programy profilaktyczne wdrażane w jst

•  Promocja zdrowia i profilaktyka – czy to się opłaca samorządom?
•  Jak przygotować program profilaktyczny?
•  Jak zdobyć dofinansowanie?
•  Modelowe programy profilaktyki zdrowotnej
•  Kryteria i mierniki skuteczności PPZ 
•  Narzędzia wspierające jednostki samorządu terytorialnego w realizowaniu PPZ 

– rekomendacje towarzystw naukowych, modele nowych rozwiązań przygotowane przez 
ekspertów, instytucje i organizacje

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
anna dusza-ciechanowska – Referat Promocji Zdrowia i Profilaktyki 
małgorzata moryń – Trzęsimiech, Wydział Polityki Społecznej
marcin różycki – Wiceprezydent Kielc 
ludwik węgrzyn – ekspert ZPP 
marek wójcik – Związek Miast Polskich 

moderator: 
bernadeta skóbel – radca prawny, Kierownik Działu Monitoringu Prawnego i Ekspertyz 
w biurze Związku Powiatów Polskich

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.



76 www.samorzadoweforum.pl

OcHrOna ZDrOWia i pOlityka SeniOralna

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

ka udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
dr inż. arch. iwona benek – LAB 60+, Wydział Architektury Politechniki Śląskiej 
jakub berent – Zastępca Burmistrza m.st. Warszawy, Dzielnica Ursynów 
Ogólnopolski System Bezpieczeństwa Krajowa Sieć Alarmowa 
maria nowak – Pełnomocnik Wojewody Śląskiego ds. Seniorów, Poseł RP, woj. śląskie 
adam szponka – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Toruniu 
dr inż. antoni zwiefka – Urząd Marszałkowski Województwa Dolnośląskiego 

moderator: 
jerzy płókarz – Prezes Krajowego Sztabu Ratownictwa Społecznej Sieci Ratunkowej

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 1

11.45–13.15  

nowoczesne technologie jako element wsparcia w opiece nad seniorami

•  Korzyści dla seniorów, osób niesamodzielnych oraz członków ich rodzin 
wynikające z zastosowania technologii mobilnych w opiece długoterminowej

•  Teleopieka i nowoczesne rozwiązania technologiczne w opiece nad seniorami
•  Opaski ratujące życie
•  GPS jako wielopłaszczyznowa  forma aktywizacji i edukacji seniorów i lokalnych 

przedsiębiorców
•  GPS jako innowacyjna forma promocji gminy w rosnącej grupie turystów 60+



77www.samorzadoweforum.pl

OcHrOna ZDrOWia i pOlityka SeniOralna

miasto współgospodarz

3 
pa

źd
zi

er
ni

ka

sala nr 1

13.30–15.00

gmina przyjazna seniorom 

•  Jak aktywizować najstarszych mieszkańców?
•  Miejskie i gminne programy wsparcia dla seniorów
•  Seniorzy jako zwiększająca się grupa turystów – jakie zniżki i atrakcje proponują 

samorządy?

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
paweł abucki – Prezes Centrum Inicjatyw Lokalnych 
małgorzata moryń – Trzęsimiech, Wydział Polityki Społecznej
maria nowak – Pełnomocnik Wojewody Śląskiego ds. Seniorów, Poseł RP, woj. śląskie 
barbara szafraniec – Przewodnicząca Ogólnopolskiego Porozumienia o Współpracy Rad 
Seniorów 
dariusz woźniak – Koordynator Programu Powiat Przyjazny Seniorom, powiat świecki, 
Razem dla Świecia 

moderator: 
łukasz salwarowski – Redaktor Naczelny Głos Seniora, Prezes Stowarzyszenia Manko 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.
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ka udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
dominik krzyżanowski – Dyrektor Departamentu Zdrowia, Urząd Marszałkowski 
Województwa Dolnośląskiego
dr inż. arch. agnieszka labus – Prezes Zarządu Fundacji Laboratorium Architektury 60+, 
adiunkt na Wydziale Architektury Politechniki Śląskiej
tomasz pactwa – Dyrektor Biura Pomocy i Projektów Społecznych, Urząd m.st. Warszawy 
przemysław zych – Wiceprezydent Opola 

moderator: 
bolesław meluch – Członek Zarządu Gospodarki Senioralnej, Krajowy Instytut Gospodarki 
Senioralnej 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 1
 
15.15–16.15 

cohousing i rozwiązania wielopokoleniowe nie tylko dla seniorów

•  Potrzeby zdrowotne a jakość życia seniorów
•  Czym jest Cohousing?
•  Innowacyjne metody finansowania inwestycji senioralnych w świetle 

obowiązujących przepisów
•  Kształtowanie przestrzeni publicznej dla osób starszych
•  Przestrzeń międzypokoleniowa – jak ją budować? 
•  Bariery architektoniczne a odpowiedzialność samorządu
•  Wykorzystanie imprez kulturalnych do integracji środowisk senioralnych
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]:  
lilianna bogusz – Dyrektor Departamentu PPP w Ministerstwie Inwestycji i Rozwoju 
tomasz korczyński – Managing Counsel, współkieruje praktyką partnerstwa publiczno-
-prywatnego w warszawskim biurze firmy Dentons, członek Rady Fundacji Centrum PPP 
anna łopacin – Manager Sektora Budowlanego i PPP, Bank Gospodarstwa Krajowego
robert marcinkowski – Starosta gostyński 
bartłomiej pawlak – Wiceprezes Zarządu Polskiego Funduszu Rozwoju 
andrzej porawski – Dyrektor Biura Związku Miast Polskich 
przemysław szulfer – Zastępca Dyrektora w Dyrekcji Administracyjno-Finansowej firmy 
Warbud, członek Rady Fundacji Centrum PPP 
jacek terebus – Wiceprezydent Płocka, Przewodniczący Komisji PPP Związku Miast 
Polskich 

moderator: 
rafał kerger – Redaktor Naczelny WNP.PL, PortalSamorzadowy.pl i PlusHR.pl 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 10

12.30–14.00 

ppp szansą na szybszy rozwój jst i lepszą realizację usług oraz inwestycji 
publicznych 

partNEr mErytoryczNy
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sala nr 10

14.45–15.35

poprawa efektywności energetycznej budynków użytecznej publicznej i zarządzanie energią 
w ppp 

•  Prezentacja projektu PPP „Energomodernizacja budynków osiedla Juliusz w Sosnowcu” 

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
arkadiusz chęciński – Prezydent Sosnowca, członek Zarządu Związku Miast Polskich 
marek zdanowicz – Dyrektor ds. prawnych i projektów PPP w firmie Dalkia Polska 

moderator: 
rafał kerger – Redaktor Naczelny WNP.PL, PortalSamorzadowy.pl i PlusHR.pl 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNEr mErytoryczNy
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udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
sławomir kowalewski – Burmistrz Mławy
tomasz strzelecki – członek Zarządu/Dyrektor ds. Rozwoju w Suez Woda 

moderator: 
rafał kerger – Redaktor Naczelny WNP.PL, PortalSamorzadowy.pl i PlusHR.pl 

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

sala nr 10

15.45–16.35 

usługi komunalne w formule ppp dla poprawy jakości środowiska naturalnego 

•  Prezentacja projektu PPP „Budowa oczyszczalni ścieków w Mławie” 

partNEr mErytoryczNy
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sala nr 10

16.45–17.30 

samorządowe inwestycje drogowe w formule ppp 

•  Prezentacja projektu „Zaprojektowanie oraz przebudowa ul. 1 Maja i ul. Kasztelańskiej 
w Krobi” oraz projektu modernizacji 75 km dróg na terenie powiatu gostyńskiego 

udział w panelu dyskusyjnym zapowiedzieli [w kolejności alfabetycznej]: 
łukasz kubiak – Burmistrz Krobi 
robert marcinkowski – Starosta gostyński 

moderator: 
rafał kerger – Redaktor Naczelny WNP.PL, PortalSamorzadowy.pl i PlusHR.pl

Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum. 

*Nazwiska osób, których udział nie został potwierdzony w dniu oddania programu do druku.

partNEr mErytoryczNy
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informacje organizacyjne

Xvii samorządowe Forum kapitału i Finansów

2–3 października 2019 r.

międzynarodowe centrum kongresowe w katowicach

rejestracja
Rejestracja gości w czasie trwania Forum rozpocznie się 
w dniu 2 października 2019 r. o godz. 9.00. Identyfikator 
będzie wydany dla jednej osoby tylko jeden raz. Rejestracja 
– wejście do Międzynarodowego Centrum Kongresowego  
wejściem głównym, od strony ul. Olimpijskiej. Podczas 
rejestracji otrzymają Państwo program oraz identyfikator wraz 
z zaproszeniem do udziału w Gali Inwestorów Samorządo-
wych, o których okazanie będą Państwo proszeni przed Galą. 

sesja inauguracyjna
Sesja inauguracyjna odbędzie się w Sali audytoryjnej w dniu 
2 października o godzinie 10.00. Prosimy o wcześniejsze 
przybycie w celu zajęcia miejsc.

parkingi
Dla uczestników Forum zostaną wydzielone miejsca 
parkingowe. Wjazd na parking Międzynarodowego Centrum 
Kongresowego od ul. Olimpijskiej. Parking jest nieodpłatny.

gala inwestorów samorządowych
2 października 2019 r. o godz. 20.00 rozpocznie się Gala 
Inwestorów Samorządowych, podczas której ogłosimy wyniki 
rankingów WSPÓLNOTY. Nie zabraknie wydarzeń artystyczno- 
-kulturalnych, które będą miłym urozmaiceniem wieczoru.  
W tym roku na scenie będziemy gościć grupę De Mono. 
Wejście na Galę możliwe będzie na podstawie zaproszeń. 
Zaproszenia będą na Państwa czekały do odbioru podczas 
rejestracji.

agenda
Program został wydrukowany na kilka dni przed Forum.  
Organizator zastrzega sobie prawo do zmiany w programie.  
Aktualny program jest dostępny na

www.samorzadoweforum.pl 
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wydarzenia towarzyszące
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gala inwestorów samorządowych

sala wielofunkcyjna c 

2 października 2019 r., g. 20.00 

Pierwszy dzień Forum zwieńczy gala inwestorów 
samorządowych, podczas której ogłosimy wyniki rankingów 
WSPÓLNOTY opracowanych przez Pawła Swianiewicza, 
profesora Uniwersytetu Warszawskiego: 

– wydatki inwestycyjne samorządów 2019

– wykorzystanie środków unijnych 2019

Laureatów rankingów uhonorujemy statuetkami i dyplomami. 

Nie zabraknie wydarzeń artystyczno-kulturalnych, które 
będą miłym urozmaiceniem wieczoru. W tym roku na scenie 
zagości grupa De Mono.

wejście na podstawie identyfikatorów samorządowego 
Forum kapitału i Finansów. 

zaproszenia będą na państwa czekały do odbioru podczas 
rejestracji.
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